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ž47,2Lidé všech národů , tleskejte v dlaně, hlaholte Bohu, plesejte zvučně.  

•1P 210 4 sl 

Bože,  

Děkujeme ti za svoje životy a za všechny lidi, kteří jsou součástí našeho světa. Děkujeme za všechno, co jsi pro nás 

stvořil. Děkujeme za Ježíše Krista, za to, že i tíhu našeho hříchu nesl, že je i naším zachráncem. Děkujeme 

za všechny svědky, které nám posíláš a za slovo, které od tebe slyšíme. 

Vyznáváme tobě, že neumíme dobře užívat všechny tvé dobré dary, že spolu neumíme žít podle tvé vůle, že naše víra 

je schlíplá, že bychom se mohli radovat od samého rána, protože jsme slyšeli o tvé lásce tolikrát, ale 

radovat se moc neumíme.  

Prosíme, pomoz nám a naplň naše životy láskou a odvahou. Osvěž naši víru. Prosíme o dar Ducha svatého, prosíme, 

požehnej tyto bohoslužby.  

1.čt  Lk4,1-13 

Plný Ducha svatého vrátil se Ježíš od Jordánu; Duch ho vodil po poušti čtyřicet dní a ďábel ho pokoušel. V 

těch dnech nic nejedl, a když se skončily, vyhladověl.  

Ďábel mu řekl: „Jsi-li Syn Boží, řekni tomuto kamení, ať je z něho chléb.“ 

Ježíš mu odpověděl: „Je psáno: Člověk nebude živ jenom chlebem.“ 

Pak ho ďábel vyvedl vzhůru, v jediném okamžiku mu ukázal všechna království země a řekl: „Tobě dám 

všechnu moc i slávu těch království, poněvadž mně je dána, a komu chci, tomu ji dám: Budeš-li se mi klanět, 

bude to všechno tvé.“ 

Ježíš mu odpověděl: „ Je psáno: Budeš se klanět Hospodinu, Bohu svému, a jeho jediného uctívat.“ 

Pak ho ďábel přivedl do Jeruzaléma, postavil ho na vrcholek chrámu a řekl mu: „Jsi-li Syn Boží, vrhni se odtud 

dolů; vždyť je psáno ‚andělům svým dá o tobě příkaz, aby tě ochránili‘ a ‚na ruce tě vezmou, abys nenarazil 

nohou svou na kámen‘.“ 

Ježíš mu odpověděl: „Je psáno: nebudeš pokoušet Hospodina Boha svého.“ 

Když ďábel skončil všechna pokušení, odešel od něho až do dané chvíle. 

• P690   •  2.čt Gn 25,19-34 

Toto je rodopis Abrahamova syna Izáka: Abraham zplodil Izáka. Izákovi bylo čtyřicet let, když si vzal 

za ženu Rebeku, dceru Aramejce Betúela z Rovin aramských, sestru Aramejce Lábana. Izák prosil 

Hospodina za svou ženu, protože byla neplodná. Hospodin jeho prosby přijal, a jeho žena Rebeka 

otěhotněla. Děti se však začaly v jejím těle strkat.  

Tu řekla: „Je-li tomu tak, co mě čeká?“ A šla se dotázat Hospodina. 

Hospodin jí řekl: „Ve tvém životě jsou dva pronárody. Oba národy se rozejdou, jen co z tebe vyjdou. 

Jeden národ bude zdatnější než druhý, bezpočetný bude sloužit počtem skrovnějšímu.“ 



Potom se naplnily dny, kdy měla rodit. A hle, v jejím životě byla dvojčata. První vyšel celý 

červenohnědý a chlupatý jako kožíšek; toho pojmenovali Ezau. Potom vyšel jeho bratr a rukou držel 

Ezaua za patu; ten dostal jméno Jákob. Při jejich narození bylo Izákovi šedesát let. 

Když chlapci dospěli, stal se Ezau mužem znalým lovu, mužem pole, kdežto Jákob byl muž 

bezúhonný a sídlil ve stanech. Izák miloval Ezaua, protože z lovu měl co do úst, kdežto Rebeka 

milovala Jákoba. Jákob jednou připravil krmi. Tu přišel Ezau z pole znavený a řekl Jákobovi: „Dej mi 

zhltnout trochu toho červeného, toho krvavého, jsem znaven k smrti .“ Proto se jmenuje Edóm (to 

je Červený) . 

Jákob však řekl: „Prodej mi dnes své prvorozenství!“ 

Ezau na to odvětil: „Stejně mám blízko k smrti, k čemu je mi prvorozenství!“ 

Jákob řekl: „Odpřisáhni mi to dnes.“ A on mu to odpřisáhl, a tak své prvorozenství prodal Jákobovi. 

Jákob dal pak Ezauovi chléb a čočkovou krmi. Ten pojedl, napil se, vstal a odešel. Tak Ezau pohrdl 

prvorozenstvím. 

Milí bratři a sestry,  

Tak hovadní lidé více sobě váží tělesných věcí a pomíjejících, nežli duchovních a věčných, praví bratři kraličtí k té 

poslední větě, že Ezau pohrdl prvorozenstvím. Ten příběh je o tom, ano, o tom, co je důležité, o tom, čemu dáváme 

přednost, na čem náš život záleží. Když si na to upřímně odpovíme, nebude to žádná sláva. Ale jsem si jistá, že pro 

sebe najdeme mnoho omluv.  

Byl tedy Ezau člověk hovadný? A víte, že z biblického pohledu ani ne? Jeho největší špatné činy jsou dva, chtěl zabít 

svého bratra, avšak spíše si pomyslíme, že to ve chvíli zoufalství jen tak vykřikoval, i když kdyby matka nezasáhla, 

dost možná, že jeho zoufalství bylo tak veliké, že by to i udělal. To druhé je, že si vzal za manželky jakési protivné 

ženské, které trápily Rebeku a Izáka. I když bych řekla, že Rebeka se od nikoho trápit nenechala. Na to byla příliš 

rázná.  

Když už jsem u Rebeky, chvíli se u ní zastavím, neboť i o tom, jak ona řešila důležité věci, byla řeč. Podle hesla „když 

nevím, tak se zeptám“ se šla zeptat, když si nebyla jistá. Šlo totiž o příliš důležitou věc, o její děti a o pokračovatele 

rodu, neboť se jí narodili dva praotcové dvou národů. To není žádná legrace, taková odpovědnost, tak se zeptala. Inu 

což, je to biblická postava, tak nás asi nepřekvapí, že se šla zeptat Hospodina. My bychom se šli ptát jinam, Ale jsou 

věci, které nám ani Google neřekne, ba ani doktor, ani naši úctyhodní předkové, prostě nikdo, kdo je součástí tohoto 

světa. Některé věci ví jen Bůh. A v tom Rebeku oceňují i kralické poznámky větou: Ten příklad učí nás, kam se utíkati 

máme ve svých bídách.  

Ono to vypadá, že se zeptala a Bůh jí odpověděl, skoro jakoby mu zatelefonovala nebo zaskočila k němu jako 

k sousedce, ale nedejme se mýlit. Snad jste si všimli časových údajů: když si Izák bral Rebeku, bylo mu 40, a když se 

jim narodily děti, bylo mu 60. Mezi tím se modlil, takže Izákovy prosby o děti trvaly 20 let. Z toho lze usuzovat, že i 

Rebeka musela na odpověď čekat, i když pravděpodobně ne roky. Pak měla informaci navíc, a vždycky mi přijde 

divné, že to neřekla Izákovi, svému muži, ale to je zase jiná historie.  

Narodili se jí dva synové, odlišní už od početí, jak sama zjišťovala, když byla těhotná. U staršího Ezaua je mnoho 

narážek na to, že se stal praotcem národa Edomců, což byl národ, se kterým měli Izraelci nejednu potíž. Jeho jméno, 

to že byl chlupatý, červená barva, to všechno jsou jazykové narážky na místo, kde tento národ žil. Tento pronárod byl 

tedy nepřítelem Izraele, dá se říci, ale přece jen je zřetelné, že byli příbuzní. Pronárod spíše nesympatický, avšak jeho 

praotec Ezau, jak už jsem řekla, z biblického pohledu nevychází až zas tak negativně, jak asi máme zapsáno 

z nedělních škol. Dost možná byste mohli namítnout, že je to proto, že o něm Bible zas tolik nemluví, na rozdíl od 



Jákoba, o jehož malérech se dovídáme leckterou podrobnost. Ano, v našem příběhu se zachoval lehkomyslně, snad 

dokonce jako trouba. Možná tomu prodeji nepřikládal žádnou důležitost. Nemyslel to vážně, jak by mohlo být 

prodáno prvorozenství? To snad je dané, s tím se nedá nic udělat. Slova se mluví a vody plynou, Ezau se jeví jako muž 

meče a muž činu a v tom také jako naivka. Nebo byste s ním soucítili? Koho by napadlo, že na něj vlastní matka a 

vlastní bratr ušijí takovou boudu?  

A pak to bude Ezau, kdo bude plakat a zoufale volat „Požehnej také mě, také mně požehnej!“ Takže nelze říct, že mu 

to bylo celé ukradené, vlastně prodané. On s požehnáním počítal. A potom, po letech, až se bratři znovu setkají, 

bude to Ezau, kdo se bude chovat rovně, vstřícně, velkoryse. Jako člověk, který dokázal všechno odpustit, a to obnáší, 

že odpustil i sobě, že se nemučil vzpomínkami na příhodu s mísou čočovice, a neříkal si: Kdybych to byl býval 

neudělal…. K tomuto Ezauovi, k Ezauovi po letech, se mi hodí věta, na kterou jsem narazila v nějaké knize: Nikomu 

neudělalo dobře, když pořád uvažoval, jak je to špatně. Ezau asi nebyl ten typ, který by se zanášel uvažováním, jak je 

to špatně.  

Když vyprávím tento příběh dětem, pro jejich představu, líčím snahu bratrů získat požehnání, jakoby chtěli oba zdědit 

statek. Což je asi chyba, protože to tak vůbec nebylo to hlavní. Je to vidět z toho, co si z domova odnese Jákob. 

Baťužek s chlebovými plackami a asi ovčím sýrem, co mu máma nabalila. Možná si to nabalil sám, to by spíš 

odpovídalo má představě o Rebece, byla to dáma, skoro jako královna, vlastně si neumím představit, že by chystala 

svému synovi jídlo na cestu. Tak Jákob to, co si odnáší z domova, je oblečení, které má na sobě a baťůžek s první 

pomocí pro přežití. Všechno, co kdy v životě měl, si vydělal sám. Stejně tak i Ezau, je to vidět z požehnání, z toho 

zbytkového požehnání, které mu jeho otec ještě mohl dát. „Budeš žít v drsném kraji, neúrodném, budeš se živit 

lovem, neusadíš se v klidu na jednom místě“.  

Nejde o majetky, jde o zcela duchovní skutečnost, požehnání je ten díl odpovědnosti, které se člověku dostane. Tak 

se mi to požehnání jeví v případě synů Rebečiných, jako odpovědnost a úkol, který je posvěcen tím, že si to přeje 

Bůh, a také On k tomu slibuje pomoc.  

Přesto zůstává, vzhledem k tomu, co jsme si připomněli dnešním příběhem, jakási pachuť, že přece jen Ezau velmi 

krátkozrace přehlédl důležitý okamžik a pod cenou prodal svoje prvorozenství, což se rovná požehnání, což se rovná 

nesení úkolu být pokračovatelem rodu, nositelem Božích zaslíbení. Nebo byste ho chtěli omluvit? Vždyť tam hraje 

roli i Jákobova kluzká povaha, jak mohl svému hladovému bratrovi vnutit takové rozhodnutí, přece víme, že hladový 

člověk nedokáže zcela jasně myslet. Jákob využil situace, jako to udělal ještě mnohokrát v životě. Nebo byste chtěli 

Ezaua omluvit tím, že to bylo stejně rozhodnuto předem, protože Bůh si vyvolil Jákoba? I za této okolnosti, myslím, 

to nemuselo dojít tak daleko, že hrozila bratrovražda. Nemyslím, že by si Bůh přál, aby v rámci plnění jeho úradku 

docházelo k podvodům, útěkům z domova a definitivnímu rozdělení rodiny. Ostatně to vyvolení spíše vznáší otazník 

nad jednáním Jákoba a Rebeky, všechny ty manévry a úskoky byly totiž úplně zbytečné.  

Narazila jsem na zajímavou úvahu rabína Daniela Mayera o Ezauovi a Jákobovi, věnuje se jiné části jejich příběhu a 

jmenuje se „Hlas Jákobův, ale ruce Ezauovy“. V úvaze se D. Mayer zabývá péčí o zaslíbenou zemi, ale myslím, že jeho 

myšlenku lze použít i na jiné situace, ostatně všichni bydlíme v zemi, kterou nám Bůh dal. Autor se domnívá , že 

k tomu je potřeba obojí, jak jákobovské, tak ezauovské vlastnosti: „Na takové ideální spojení poukazují Izákova slova: 

 Hlas je to Jákobův, ale ruce jsou Ezauovy. Zemi Izraele je možné osídlit, zúrodnit, vystavět a ubránit proti všem 

nepřátelům jedině spojením Jákobova srdce milujícího Boha a jeho přikázání spolu s Ezauovýma rukama vládnoucíma 

pluhem a v případě nutnosti i mečem. Tyto vlastnosti …by měl mít každý z nás – být člověkem Knihy a zároveň 

obráncem Zaslíbené země“.   

Dost možná autor té výše uvedené úvahy vycházel ze starého židovského komentáře, kde se píše: Jákob i Ezau si oba 

dokázali zjednat poslušnost. Ezau svou paží, Jákob hlasem. Ráda bych podržela i pro nás vyznění této úvahy. Myslím, 

že docela dobře zvládáme mít Ezauovy ruce. Ale možná je potřeba čas od času si připomenout, že také Jákobovo 

srdce je dobře mít, být i člověkem Knihy, člověkem víry. 



Biblické postavy nejsou bezchybné a dokonalé stroje. Dělají stejné chyby, jako děláme my. Na jejich příbězích 

můžeme vidět, jak to dopadne, tedy kam se dojde, když se dáme například cestou podfuku. Taky na jejich příbězích 

můžeme vidět, že vždycky jsou možnosti, i po selhání jsou. Ty možnosti plynou podle biblického svědectví z toho, že 

Bůh s nimi stále počítá. A oni počítají s ním. A to právě je ten kritický bod, kde se bojím, že je mezi nimi a námi rozdíl.  

Dokázali bychom čekat 20 let na odpověď? Dokázali bychom se ptát Hospodina? Obávám se, že nás to ani 

nenapadne. A ta pověstná mísa čočovice, zní to tak uboze, nikdo z nás by jistě nechtěl připustit, že by mohl udělat 

takový handl, za mísu čočovice vyměnit požehnání Páně. Ale když si opravdu upřímně řekneme, co všechno je na té 

míse, co nám poskytuje naše civilizace, čeho bychom se nikdy nechtěli a nemohli vzdát, nebudeme si muset také 

připustit, že na tom, co je v té míse, záleží náš život?  

Aby se stalo zřetelnějším, jak ta mísa může vypadat vznešeně, proto bylo dnes první čtení o pokušení Páně na poušti. 

Bylo to vlastně o tom, jak si Pán Ježíš tu mísu čočky nevzal. A že byly na té míse vybrané pochoutky: hmotný blahobyt 

(chléb), moc a sláva (zázraky, totiž mít Boha v hrsti). Necháme stranou, že Ježíš toto všechno uměl a klanět se ďáblu 

kvůli tomu rozhodně nemusel. Ta ďáblova čočka totiž smrděla sírou.  

Jestliže jste začali přemýšlet o tom, jak je těžké žít v této civilizaci, která si ještě stále předstírá, že všechno umí, ví a 

zvládne, a nespoléhat v důležitých věcech na nespolehlivé opory, tak máte slyšet evangelium. Ježíš, který spolehlivě 

uměl orientovat se v tom, co je důležité a co není, nám s tím jistě pomůže.  

• P 605 

Pane náš,  

Prosíme tě o dobré počasí. Jsme překvapeni, že i my smíme z tvé milosti patřit k těm, komu se vlastně nic nestalo. 

Proto tak velmi myslíme na všechny, komu se něco stalo. Prosíme za lidi na Moravě, kterým vzala dům vichřice. 

Prosíme za ty, kteří mají starosti kvůli velké vodě, a především myslíme a prosíme za rodiny těch lidí v Německu, kteří 

někoho ztratili při záplavách. Vyznáváme pýchu a mylnou představu, že se nám nemůže nic stát, prosíme tě však o 

milost, dej, abychom zvládli i výkyvy počasí, prosíme pokorně o pomoc a prosíme, dej, abychom zvládli i pomoci těm, 

kdo to potřebují. Prosíme, smiluj se nad námi. A 

Otče náš, který jsi v nebesích, posvěť se jméno tvé, přijď království tvé, buď vůle tvá jako v nebi, tak i na zemi. Chléb 

náš vezdejší dej nám dnes a odpusť nám naše viny, jako i my odpouštíme našim viníkům a neuveď nás v pokušení, ale 

zbav nás od zlého. Neboť tvé jest království i moc i sláva, na věky. A. 

1Te2,13Proto i my děkujeme Bohu neustále, že jste od nás přijali slovo Boží zvěsti ne jako slovo 
lidské, ale jako slovo Boží, jímž skutečně jest. Vždyť také projevuje svou sílu ve vás, kteří věříte.  

Vyprošuji pro nás, abychom byli světlem, abychom světlem zůstávali a světlo poznávali v našich temnotách! K tomu 

ať nás žehná Bůh Otec, Syn i Duch svatý! 

•P 486 

 


